
کنترل بیولوژیک مزارع؛ ویترین
یا اولویت؟

کنترل بیولوژیک آفات در کشاورزی و منابع طبیعی باوجود اینکه در
کشورهای زیادی به اولویت تبدیل شده اما به نظر میرسد هنوز جایگاه
واقعی خود را در کشورمان به دست نیاورده و تنها دغدغه بسیاری از
فعالان بخش خصوصی، استادان دانشگاه و کشاورزان علاقهمند به دانش
است و به صورت فرآیندی و ساختاری چندان اتفاق قابل توجهی در این

زمینه رخ نمیدهد.

صنعت غذا و کشاورزی- بشر بعد از رشد جمعیت برای دسترسی به غذای
بیشتر، کشاورزی را نیز گسترش داد و نوع خاصی از گیاهان و محصولات
را در کنار هم کاشت و این غذای انبوه خودبه خود آفت را هم به سمت

خود جلب کرد.

برای مقابله با این آفت، انسان ابتدا به سراغ سریعترین و
راحتترین راه یعنی استفاده از سموم شیمیایی رفت که در نتیجه
تعادل محیط برهم خورد و حشرات مفید و دشمن آفات را هم از بین

برد.

حال که تبعات این سموم بر محیط زیست و سلامت انسان بیشتر مشهود
شده، دغدغه کاهش استفاده از آن هم افزایش یافته است؛ اما چرا در
کشورمان این مباحث مهم که با سلامت و جان شهروندان ارتباط مستقیم
دارد تا بخواهد عملیاتی شود، درگیر زمان و موانع بسیار می شود؟؛
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پرسشی مهم که مدیران متولی باید پاسخ مناسبی برای آن بیابند.

در کشور ما هم پیشقراول این دغدغهمندان، نخبگان، استادان دانشگاه
و دانشجویان هستند که همواره در حال تلاش برای گسترش کنترل
بیولوژیک و بدون آسیب آفت ها بوده اند و دومین همایش بین المللی
و یازدهمین همایش ملی کنترل بیولوژیک کشاورزی و منابع طبیعی نیز
اواخر سال گذشته در جیرفت، از قطب های بزرگ کشاورزی و باغی کشور

برگزار شد.

علاقه به سموم شیمیایی
رییس دانشکده کشاورزی دانشگاه جیرفت در این زمینه به خبرنگار
ایرنا گفت: نیاز بشر به غذا افزایش یافته و دست به هر عملی زده
تا آفت را کنترل کند؛ این کار با مواد شیمیایی شروع شد که بعد از
مدتی فهمید که این مواد سمی است و باید از ترکیبات سالمتری

استفاده کند.

حمیدرضا علیزاده افزود: چون سموم کاربرد بسیار راحتتری دارد و
سریعتر جواب می دهد هنوز کشاورزان علاقه به این نوع سموم دارند.

وی ادامه داد: در کنترل بیولوژیک نیاز به کشاورزی علمی است و اگر
کشاورز می خواهد حشره، قارچ یا باکتری را در مزرعه رها کند باید

شرایط و اصول بیولوژی را رعایت کند.

دبیر اجرایی دومین همایش بین المللی و یازدهمین همایش ملی کنترل
بیولوژیک گفت: تولید محصول سالم و کنترل بیولوژیک در دنیا برجسته
شده و مورد استقبال قرار گرفته است که ما هم باید به آن سمت

برویم.

۱۰ سال پیش در هلند سم نبود
وی اضافه کرد: ۱۰ سال پیش در دانشگاهی در هلند کار می کردم، وقتی
برای آفتی به دنبال سم بودم گفتند سم نداریم و حشراتی را که دشمن

آن آفت بود به من دادند و آفت کنترل شد.

علیزاده بیان کرد: در آینده اگر بخواهیم محصول سالم تولید کنیم
باید حداکثر بهره را از کنترل بیولوژیک ببریم.

وی با تاکید بر اینکه کشاورزان ما باید علمی تر فعالیت کنند گفت:



ارتباط بین دانشگاه، آزمایشگاه و پژوهشگاه باید برقرار باشد تا
بتواند کنترل بیولوژیک را پیش ببرد و محصول سالمی تولید کند.

عضو هیات علمی دانشگاه جیرفت افزود: ما در همایش کنترل بیولوژیک
سم فروش ها و فروشندگان نهادههای کشاورزی را هم دعوت کردیم که
دستکم چند قوطی را در قفسه خود برای محصولات کنترل بیولوژیک

بگذارند.

مشکلات اجرایی پیش پای کنترل بیولوژیک
وی با بیان اینکه ما در قدم های اول در زمینه کنترل بیولوژیک
هستیم و مشکلات اجرایی زیادی وجود اضافه کرد: بسیاری از مدیران از
این شیوه اطلاع درستی ندارند و نیاز به فرهنگ سازی و آگاه سازی

وجود دارد.

علیزاده با اشاره به اینکه کنترل بیولوژیک چیزی است که سرانجام
به سمت آن خواهیم رفت اظهار کرد: هنوز بسیاری از کشاورزان ما نمی
دانند سمی را که یک در هزار بزنند به چه معناست، دوره کارآیی را

رعایت نمی کنند و روز بعد از سمپاشی محصول را برداشت می کنند.

جای خالی آموزش توسط جهاد
وی با اشاره به اینکه البته باتوجه به تحولات دنیا و کشور بیشتر
کشاورزان آگاه شده اند گفت: کشاورزان شناسنامه ندارند، ضروری است

مزارع شناسایی شوند و جهاد کشاورزی سرکشی و اطلاع رسانی کند.

علیزاده با بیان اینکه اطلاع رسانی و آموزش در این زمینه بهندرت
صورت می گیرد ادامه داد: برای گسترش شیوه کنترل بیولوژیک ضروری

است جهادکشاورزی به کشاورزان آموزش دهد.

تجارت فدای سلامت
به گفته وی، برخی، گلخانههای ۲۰۰ یا ۵۰۰ متری دارند، فردی می
بیند امسال به طور مثال فلفل گران شده است گلخانهای را اجاره می
کند و فلفل می کارد بدون اینکه از نحوه درست کشت آن مطلع باشد؛
پس ضرورت دارد در ساختاری مشخص و فرآیندی چارچوب دار آموزش ها

ارائه شود.



کشاورز جیرفتی که سراغ کنترل بیولوژیک رفت
محمدعلی پیراسته از معدود کشاورزان جیرفتی است که از طریق کنترل
بیولوژیک آفات باغ های خود را کنترل می کند و در همایش جیرفت هم

حضور داشت.

وی به خبرنگار ایرنا گفت: برای مقابله با مگس مدیترانهای از سم
استفاده نکردم و به جای آن از آنغوزه که بوی بسیار تندی دارد و

دفع کننده این حشره است بهره بردم.

پیراسته در مورد اینکه چطور برخلاف بسیاری از کشاورزان جنوب کرمان
به سمت استفاده از عوامل بیولوژیک و طبیعی رفته است اظهار کرد:
من معلم هستم و قبل از آن هم تولید کننده بودم که از جوانی این
کار را انجام می دادم؛ بعد از بازنشستگی تصمیم گرفتم محصولی با

رنگ و بویی متفاوت و کیفیت بالا و سالم تر تحویل بازار بدهم.

وی که تولیدکننده نمونه ملی ایران در سال ۹۸ شده است افزود:
آموزش های جهاد کشاورزی بسیار محدود است، برای گسترش استفاده از

این شیوه باید جهاد کشاورزی وارد عمل شود.

پیراسته سود فروش سموم را هم یکی دیگر از عوامل استفاده گسترده
از آن برای کنترل آفات دانست.

توقع حمایت های ساختاریافته
اما یکی از فعالان حوزه کنترل بیولوژیک در این زمینه گفت: کنترل
بیولوژیک به یک ویترین زیبا تبدیل شده و هرجا می رویم شعار خوب
بودن این شیوه داده و گفته می شود باید نسبت به سموم شیمیایی در

اولویت قرار گیرد اما در عمل دیده نشده است.

زهرا تازرونی افزود: کنترل بیولوژیک امری تخصصی، بخشی از محصولات
ما وارداتی است و بسیاری از محصولات را نمی توانیم در داخل تولید
کنیم اما برای واردات این نوع محصول نیز با موانعی روبه رو

هستیم.

مشاور دانشگاه تربیت مدرس تهران اضافه کرد: در بسیاری از امور
پیشرو بودهایم و انواع تلهها، نوارها و کارت های رنگی را تولید
می کنیم؛ برای تولید عصاره های پایه گیاهی که می توانند کنترل
کننده آفات باشند کار را آغاز کردهایم اما انواع مختلف فرمون ها



و انواع محلول های پایه گیاهی را وارد می کنیم.

تفاوت رویکردها در واردات
وی ادامه داد: برای واردات این محصولات نیاز به ارز داریم در
ارائه ارز در اولویت ۲۲ قرار داشتیم، بعد از پیگیری ها به اولویت

۲۱ ارز نیمایی ارتقا یافتیم.

تازرونی گفت: در همین رده هم اولویت بندی هایی وجود دارد که حوزه
کنترل بیولوژیک در آن آخرها قرار دارد و اکنون چندماه است که به
دنبال واردات محصولی باکیفیت هستیم اما هنوز ارزی به ما تعلق
نگرفته است(تا زمان انجام مصاحبه) و نتوانستهایم واردات را انجام

دهیم.

وی با بیان اینکه سیاست های اشتباهی وجود دارد و حمایت اصلی
سازمان حفظ نباتات بر روی سموم است اضافه کرد: سم شیمیایی یک
ساله ثبت می شود اما من برای ثبت محصول بیولوژیک باید هفت سال

بدوم تا آن را ثبت کنم.

تازرونی بیان کرد: اینها سنگ هایی است که جلو پای ما گذاشته می
شود و تا این سنگ ها را برداریم و به سمت جلو حرکت کنیم انرژی بر

و زمان بر است.

انتظـار مـی رود همـانطور کـه سلامـت جـامعه در کلام تصـمیمگیران و
متولیان همه بخشها وجود دارد و زیاد هم شنیده می شود، این اولویت
در نظام برنامه ریزی، تخصیص بودجه، نظام واردات و دیگر اقدامات
نیز مشاهده شود و کنترل بیولوژیک و استفاده از سم های طبیعی برای
مقابله با آفات در کشاورزی و تولید محصولات باغی کشور در اولویت
واقعی و عملیاتی قرار گیرد و استفاده از سموم شیمیایی به واقع

سخت شود./ایرنا



برداشتنخسـتین گنـدم سـال کشـور/
گندم جنوب روانه سیلوها شد

نخستین گندم سال کشور روز گذشته در جنوب کشور استان هرمزگان
برداشت شد.

به گزارش صنعت غذا و کشاورزی، وزیر جهادکشاورزی با حضور در مراسم
برداشت نخستین گندم سال ۱۴۰۳ گفت: از ۶ میلیون هکتار اراضی
زیرکشت گندم در کشور ۴میلیون هکتار دیم و ۲میلیون هکتار آبی است.

وی افزود: انتظار داریم در سال ۱۴۰۲_ ۱۴۰۳ بیش از ۱۳میلیون تن
گندم در کشور تولید شود.

وزیر جهادکشاورزی افزود: شرکت بازرگانی دولتی کار خرید گندم را
انجام می دهد و تلاش می کنیم با همکاری سازمان برنامه و بودجه

بدهی کشاورزان سر موعد پرداخت شود./ ایسنا
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ــرح ــاد مط ــر اقتص ــاور وزی مش
کرد:میـزان صـرفه جـویی در حـوزه
ــرح ــرا ط ــا اج ــان ب آرد و ن

هوشمندسازی

محمد جلال گفت: طبق الگوی واقع بینانه کاهش هزینهای که در دوسال
گذشته به واسطه طرح هوشمندسازی در حوزه عرضه نان صورت گرفت سه
میلیون تن معادل ۵۴هزار میلیارد تومان بوده است که تمامی این

صرفه جوییها بدون هیچ گونه شوک قیمتی اتفاق افتاده است.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی به نقل از وزارت 
اقتصاد، محمد جلال مشاور وزیر اقتصاد در یک برنامه تلویزیونی با
بیان اینکه اقتصاد هوشمند برشی از اقتصاد داده محور محسوب میشود،
تاکید کرد: دهه گذشته دههای بود که فرایندها مسیر الکترونیکی شدن
خود را طی کردند؛ دهه پیش رو دهه هوشمندسازی و بهرهبرداری از

دادههای الکترونیک است که در این مسیر تولید شده است.

وی کاهش خطاهای انسانی و افزایش اتکا به پردازش دادهها را از
ویژگیهای هوشمندسازی برشمرد و افزود: با انتخاب مسیر هوشمندسازی
علاوه بر اینکه هزینههای مدیریت در کشور را کاهش میدهیم، خطاها و
اشتباهات فرآیندی، خستگی و طولانی بودن فرآیندها را کنار میگذاریم
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و امیدواریم با نمونههای موفق هوشمندسازی بتوانیم امیدواری را
نسبت به تداوم این روند ایجاد کنیم.

چرا دولت سیزدهم سراغ هوشمندسازی یارانه آرد و نان رفت؟

جلال در خصوص هوشمندسازی یارانه آرد و نان اظهار کرد: درباره
یارانه آرد و نان یک گزینه این بود که دولت از الگوهای متعارف
صرفاً اقتصادی که با فشار و تحمیل هزینهها به مردم مسئله را حل
کند و گزینه متعارف دیگر، آزادسازی قیمت بود تا رانت موجود از
بین برود اما نمیخواست مسئله خود را به قیمت افزایش هزینه زندگی
مردم حل کند؛ بنابراین ایده هوشمندسازی یارانه نان از سوی دولت

در پیش گرفته شد.

مشاور وزیر اقتصاد اضافه کرد: در این طرح مانند هر طرح دیگری در
حوزه هوشمندسازی در ابتدا نیازمند دادههای الکترونیکی متولد شده
در زنجیره بودیم؛ این زنجیره یک نقص دادهای در فرایند تبدیل آرد
به نان داشت که با استقرار کارتخوانهای هوشمند در دو سال اخیر
تراکنشهای فروش نان یعنی فرایند تبدیل آرد به نان برای اولین بار

تبدیل به داده شد.

روزانه ۱۲ میلیون و ۱۰۰ هزار تراکنش برای خرید نان انجام میشود

وی گفت: بر اساس داده های به دست آمده، متوسط تعداد تراکنش
روزانه خرید نان در کشور ۱۲ میلیون و ۱۰۰ هزار واحد است، الگو و
میزان مصرف خانوار کشف و در سامانه ثبت شد و فرهنگ ها و خرده
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فرهنگ های مصرف شناخته و بعضا احیا و مستحکم شد.

وی با بیان اینکه استقرار این زیرساخت سخت افزاری در یک اقدام
جهادی از سوی بانک عامل در کمتر از ۱۰۰ روز در بیش از ۸۰ هزار
نانوایی در سراسر کشور رقم خورد، اضافه کرد: نزدیک به ۲۰ هزار
نانوایی در روستاهای ما مستقر هستند و عملیات استقرار کارتخوان
هوشمند عملیات سنگینی بود و گام نخست را تا شهریور ۱۴۰۱ انجام
دادیم اما از آنجا که با یک پدیده فرهنگی و اجتماعی مواجه بودیم
چند ماهی را مهلت دادیم تا فرهنگ استفاده از آن در نانواییها

پذیرفته شود.

هزینه هر فرد برای تامین نان در روز ۱۲۰۰ تومان است

وی مرحله نخست اجرا را شفاف سازی و به دست آوردن داده های قابل
اتکا عنوان کرد و افزود: مرحله دوم که هوشمند سازی بود؛ این
راهبرد را دنبال میکرد که ساختار تخصیص آرد یارانهای در کشور
هوشمند شود. بیش از ۹۸ درصد نان کشور یا نان یارانهای است و
تقریباً نان غیر یارانهای نداریم؛ هزینه هر فرد برای تامین نان
در روز ۱۲۰۰ تومان است و دولت سعی کرده تا نان در سبد معیشت مردم
افزایش هزینه نداشته باشد و اکنون به مرحله سوم رسیدهایم که

مرحله مردمیسازی است.

صرفهجویی بدون شوک قیمتی

وی گفت: در الگوی محاسبات محافظه کارانه ما در واقع با فرض ادامه
روند رشد ۱۳۹۸ تا سال ۱۴۰۰ یک و نیم میلیون تن معادل ۲۷ هزار
میلیارد تومان صرفهجویی در کشور شده است؛ این یک و نیم میلیون تن
آرد معادل نیاز ۲۰ میلیون نفر در مدت یک سال است و طبق الگوی
واقع بینانه کاهش هزینهای که در دوسال گذشته به واسطه طرح
هوشمندسازی در حوزه عرضه نان صورت گرفت سه میلیون تن معادل
۵۴هزار میلیارد تومان بوده است که تمامی این صرفه جوییها بدون
هیچ گونه شوک قیمتی اتفاق افتاده است و پیش بینی این است که این

صرفه جویی برای سال جدید هم بین ۱٫۵ تا ۲ تن خواهد بود.

امکان نظارت مردمی و ایجاد زیرساخت خیرات نان

وی اضافه کرد: در مرحله سوم یعنی مرحله مردمی سازی، میخواهیم از
ظرفیت مردمی برای رفع نواقصی که ممکن است در طرح وجود داشته
باشد، کمک بگیریم؛ به عنوان مثال نظارت اولیه ما جلوگیری از



انحراف آرد یارانهای بود اما با توجه به تراکنشهایی که اتفاق
میافتد، امکان نظارت مردمی را با سامانه nazar.ir برای عموم مردم
فراهم کردیم که مردم میتوانند تجربه خرید خود را بلافاصله مشاهده
و بازخورد داشته باشند و این داده ها موجب شناسایی نقاط قوت و
ضعف در نانوایان و تجربههای خریدشان شود. مشاور وزیر اقتصاد گفت:
اتفاق خوب دیگر رونمایی از زیر ساختی بود که مردم به موجب آن
سامانه از هر نقطهای بتوانند در هر نقطه دیگری از کشور خیرات نان
خود را در هر زمانی که مد نظرشان است انجام دهند و از این طریق

این خرده فرهنگ ارزشمند نیز مستحکم میشود.

سامانه هوشمند توثیق سهام و داراییها

جلال در بخش دیگری به سامانه هوشمند توثیق سهام و داراییها
(ستاره) اشاره کرد و گفت: وزارت امور اقتصادی و دارایی بیش از یک
سال است که زیرساخت جدیدی را در دستور کار خود قرار داده است که
البته تکالیف قانونی هم در این موضوع وجود دارد تا مردم بتوانند
برای تامین مالی و دسترسی به تسهیلات خرد از داراییهای پراکنده
خود به عنوان وثیقه و ضمانت استفاده کنند. در این سامانه هوشمند
تمامی داراییهای مردم از قبیل سهام بورس، گواهی سکه، اندوخته
بیمه عمر، گواهی کسر از حقوق سازمانهای دولتی و سند خودرو و ملک
را میتوان به شناسایی کرد تا بتوانند به عنوان وثیقه و ضمانت

استفاده کنند.

وی اظهار امیدواری کرد که با تکمیل زیر ساختها، بتوان سال ۱۴۰۳
را سالی برای بهره برداری از این داده های هوشمند دانست.

سرویس خبری: اخبار صنعت غذا

سرپرست سازمان حفظ نباتات کشور
مطـرح کرد:لـزوم پـایش بهموقـع
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عوامل خسارتزا به گندم و کلزا

در جلسه ستاد عالی گیاهپزشکی گندم و کلزا بر پایش بهموقع عوامل
خسارتزا گندم و کلزا و همچنین بازدیدهای مستمر میدانی از مزارع

تاکید شد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی به نقل از سازمان حفظ
نباتات، مریم جلیلی مقدم، سرپرست سازمان حفظ نباتات کشور با
اشاره به افزایش سطوح مبارزه با عوامل خسارت زا در سال زراعی
اخیر گفت: آمارهای مبارزه و وضعیت کنترل عوامل خسارتزا بر اساس
گزارشات استانی و بازدیدهای میدانی نشان دهنده تلاش مضاعف نسبت به

سنوات گذشته است.
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وی با بیان اینکه دستورالعملهای مدیریت عوامل خسارت زا با همکاری
سازمان حفظ نباتات کشور و مؤسسه تحقیقات گیاه پزشکی بروز شده بر
مدیریت عوامل خسارتزا بر اساس دستورالعملهای ابلاغی سازمان حفظ

نباتات تاکید کرد.

سرپرست سازمان حفظ نباتات کشور خاطرنشان کرد: مدیران استانی با
بهرهگیری از رسانههای جمعی و تولید محتوا برای انجام مبارزات به

موقع، اطلاع رسانیهای لازم را انجام دهند.

همچنین در پایان مقرر شد ضمن پایش به موقع عوامل خسارت زا و
بازدیدهای مستمر میدانی، گزارشهای سطوح مبارزه با عوامل خسارتزا

گندم و کلزا به موقع ارسال شود.

سرویس خبری : کشاورزی

ــای ــوبی در کشوره ــای خ بازاره
همسایه برای صادرات شیلات وجود

دارد
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استاندار خوزستان گفت: اداره کل شیلات خوزستان موظف است با کمک
گرفتن از نخبگان و سرمایهگذاران شیلات و با مشارکت بانکها حرکت
جدیدی برای تولید ماهی و میگو شروع کند چون در کشورهای همسایه

بویژه عراق بازارهای خوبی برای صادرات شیلات وجود دارد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از ایسنا؛ علی اکبر حسینی محراب در نشست شورای توسعه شیلات استان،
اظهار کرد: یکی از مزیتهای اصلی استان ما وجود رودخانههای متعدد
و دسترسی به آبهای آزاد است. به طور طبیعی شیلات از پتانسیلهای
مهم تولید و اقتصاد در استان محسوب میشود و ما در این زمینه باید

از امکانات خدادادی خود به نحو احسن استفاده کنیم.

وی افزود: ما اشتغال وسیعی در بخش شیلات داریم و بیشتر از اینها
باید داشته باشیم. در صادرات شیلات چه پرورش ماهی در قفس دریایی و
چه در پرورش ماهی در مزارع و پشت سدهایی که برای کشاورزی است و
برای آب شرب نیست که ما مجوز آن را از دولت گرفتهایم باید افزایش

تولید در شیلات اتفاق بیفتد.

حسینی محراب اظهار کرد: متاسفانه با وجود همه نخبگانی که در این
بخـش داریـم در تولیـد و پـرورش مـاهی در قفـس ضعیـف هسـتیم و از
سیاستهایی که از مدیر کل جدید شیلات خواستم پیگیری و اجرایی کند
پرورش ماهی در قفسهای دریایی است. این کار موجب کاهش بسیاری از
هزینههای پرورش ماهی در مزارع از جمله حذف هزینههای تامین خوراک

میشود.

استاندار خوزستان خاطرنشان کرد: انتظار داریم در سدهایی که به
منظور کشاورزی است همچنین حاشیه رودخانهها از طریق ایجاد آبگیرها
و برکههای مختلف کار پرورش و تولید ماهی و میگو توسعه یابد و اگر
بتوانیم در مساحت کم به شکل متراکم و در روستاهای مختلف پرورش
شیلات داشته باشیم از همه استانها در سطح کشور جلو خواهیم زد و

رتبه یک کشور در بخش شیلات را کسب میکنیم.

حسینی محراب با اشاره به اینکه سایتهای پرورش میگو در چوئبده
آبادان، هندیجان و در آینده ماهشهر کمک زیادی به صادرات میگو
میکند، ادامه داد: ما در طی سالهای اخیر و امسال مقداری در حوزه
شیلات غفلت داشتیم و این وظیفه شیلات است که با کمک گرفتن از
نخبگان و سرمایهگذاران این بخش و با مشارکت بانکها حرکت جدیدی
برای تولید ماهی و میگو شروع کند چون در کشورهای همسایه بویژه
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عراق بازارهای خوبی برای صادرات شیلات وجود دارد.

وی ابراز امیدواری کرد: انشاءالله با همت مسئولان مربوطه و با کمک
بخش خصوصی شاهد رونق در این بخش باشیم.

سرویس خبری: دام و طیور و آبزیان

منبع: ایسنا

آغــاز تولیــد نانهــای حجیــم و
ــل در ــا آرد کام ــم ب نیمهحجی

اصفهان

ماهانه ۳۰۰۰ تن آرد در بین واحدهای تولید نانهای حجیم و نیمه
حجیم توزیع میشود که در صورت تامین آرد واحدهای تولیدی و توزیع
عادلانه آن، میزان مصرف مردم اصفهان در سال به ۲۵ درصد خواهد

رسید.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از ایسنا؛ با توجه به مصوبه کمیسیون اصل ۹۰ مجلس در شهریورماه
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امسال مبنی بر اختصاص یک تا سه آسیاب در هر استان به تولید آرد
کامل و اشاعه آن بین نانوایان، تولید نانهای حجیم و نیمهحجیم در

اصفهان با آرد کامل آغاز شد. 

مسعود قجاوند، رئیس اتحادیه نانهای حجیم و نیمه حجیم استان
اصفهان اظهار کرد: ۲۰ درصد مصرف نان مردم اصفهان در سال به
نانهای حجیم و نیمه حجیم اختصاص دارد که روزانه به این میزان

مصرف نیز اضافه میشود.

وی ادامه داد: ماهانه ۳۰۰۰ تن آرد در بین واحدهای تولید نانهای
حجیم و نیمه حجیم توزیع میشود که در صورت تامین آرد واحدهای
تولیدی و توزیع عادلانه آن، میزان مصرف مردم اصفهان در سال به ۲۵

درصد خواهد رسید.

رئیس اتحادیه نانهای حجیم و نیمه حجیم استان اصفهان از استقبال
اقشار مختلف مردم به ویژه جوانان و افراد میانسال به مصرف نانهای
حجیم و نیمه حجیم خبر داد و افزود: با تغییر ذائقه مردم به سمت
غذاهای فست فودی، واحدهای تولیدی نانهای حجیم و نیمه حجیم با آرد

کامل و خمیر ترش در سطح استان اصفهان  را افزایش دادهایم.

وی همچنین اعلام کرد: بالای ۲۵۰ کارگاه تولید نانهای حجیم و نیمه
حجیم در استان اصفهان وجود دارد و در این باره افزود: تولید
نانهای حجیم و نیمه حجیم بین ۵۰۰۰ فروشگاه استان، توزیع و بدست
مردم میرسد. همچنین، صادرات نانهای حجیم و نیمه حجیم با قیمتهای

دستوری امکانپذیر نیست.

وی خاطرنشان کرد: در سالهای گذشته واردات نانهای حجیم ونیمه حجیم
به اصفهان صورت میگرفت که طی سالهای اخیر به دلیل افزایش تولیدات

به صفر رسیده است.

رئیس اتحادیه نانهای حجیم و نیمه حجیم استان اصفهان خواستار شکل
گیری عرضه و تقاضا در بازار تولید نانهای حجیم و نیمه حجیم شد و
افزود: تولید کنندگان حاضر به خرید گندم آزاد از کارخانجات در یک
قرداد توافقی شدهاند که متاسفانه با قیمتهای دستوری قیمت هر قرص
نان که در سال گذشته باید ۴۰۰۰ تومان مصوب میشد به ۲۸۰۰ تومان
رسید. علاوه بر این، در حال حاضر با کمبود کارگر در واحدهای
تولیدی نانهای حجیم و نیمه حجیم مواجه هستیم، زیرا کمتر کسی حاضر
به فعالیت به مدت هشت ساعت در این واحدها با  تحمل ۴۰۰ درجه

حرارت میشود.



سرویس خبری: صنعت غذا

منبع: ایسنا

حسـین پیرمـوذن:اصلاح سیاسـتهای
ارزی، مطالبه مهم بخش خصوصی از

دولت است

نایبرئیس اتاق ایران با اشاره به مشکلاتی که پیمانسپاری ارزی و
تعلیق کارتهای بازرگانی برای فعالان اقتصادی و صادرکنندگان ایجاد
کرده است، اصلاح سیاستهای ارزی را مطالبه مهم بخش خصوصی از دولت

عنوان کرد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی”اگروفودنیوز”، نایبرئیس
اتــاق بازرگــانی، صــنایع، معــادن و کشــاورزی ایــران گفــت: لغــو
پیمانسپاری ارزی برای صادرکنندگان، تکنرخی شدن ارز و تغییر سیاست
نظام چند نرخی ارز مهمترین مطالبه فعالان اقتصادی و پیام بخش

خصوصی کشور به دولت است.
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حسین پیرموذن در صد و بیست و دومین نشست شورای گفتوگوی دولت و
بخش خصوصی استان اردبیل افزود: تعلیق کارتهای بازرگانی به خاطر
پیمانسپاری ارزی بیشترین ضربه را به صادرات مخصوصاً در حوزه
محصولات کشاورزی و کشاورزانی وارد کرده که بهترین محصولات را تولید

میکنند.

وی با اشاره به صحبتهای اخیر رئیسجمهوری که بزرگترین مشکل کشور
را قیمت ارز عنوان کرده است، افزود: سیاست نظام چند نرخی ارز
موجب ناکارایی، عدم تخصیص بهینه منابع و ترویج فساد و رانت
اقتصادی میشود و اگر در کشور به دنبال توسعه صادرات و رونق تولید

هستیم تکنرخی شدن و تثبیت قیمت ارز میتواند راهگشا باشد.

نایبرئیس اتاق ایران ادامه داد: تهیه و خرید مواد اولیه از بازار
با نرخ آزاد توسط صادرکنندگان از یکسو و از سوی دیگر الزام به
ثبت ارز صادراتی در سامانه نیما و قیمتگذاری ارز حاصل از صادرات
با نرخ نیمایی و تفاوت میان این دو نرخ تولید و صادرکننده را

ً راه صادرات در کشور را مسدود میکند. متضرر کرده و عملا

پیرموذن تأکید کرد: تکنرخی شدن ارز بزرگترین مطالبه فعالان
اقتصادی و پیام بخش خصوصی به دولت است و تفاوت معنادار نرخ ارز
نیمایی و بازار آزاد از مهمترین عوامل تأثیرگذار در کاهش قدرت
رقابتپذیری تولیدکنندگان و صادرکنندگان در بازارهای هدف صادراتی

است.

کشـاورزان پیشـرو پلـی میـان بخـش
تحقیقات و مزارع هستند
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رییس سازمان جهاد کشاورزی خوزستان با بیان اینکه کشاورزان پیشرو،
پلی میان بخش تحقیقات و مزارع در خوزستان هستند، گفت: تولید بر

مبنای علم در دستور کار کشاورزان خوزستانی قرار گیرد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از ایسنا؛ مجید نبی پور در مراسم سی و هفتمین دوره شناسایی،
انتخاب و معرفی برگزیدگان بخش کشاورزی استان در سال ۱۴۰۱ اظهار
کرد: اگر دنیایی از مصالح پراکنده داشته باشیم ولی مصالح به
درستی در کنار یکدیگر قرار نگیرند نمیتوانند ساختمان مورد هدف را

بسازند.

وی افزود: مملکتی که میخواهد پیشرفت کند باید در مسیر توسعه قرار
گیرد و برای قسمتهای مختلف آن برنامهریزی علمی شود.

نبیپور بیان کرد: تولید غذا یکی از اموری است که بر مبنای علم،
برنامه و پژوهش محقق میشود و برای تولید یک رقم سازگار با محیطی
خاص، سالها پژوهش و تحقیق میشود تا به دست کشاورز برسد و در

مزرعه اجرا شود.

وی عنوان کرد: یکی از ارکانی که باید در برنامهریزیها مورد توجه
ویژه قرار گیرد دستیابی به امنیت غذایی است که این مهم میسر
نخواهد شد مگر با برنامهریزی، پژوهش و انتقال یافتههای علمی به

مزارع و بخش تولید.

نبیپور کشاورزان و محققان را پلی برای گذشتن از موانع تولید
دانست و گفت: علم و پژوهش باید به کشاورزان پیشرو منتقل شود تا
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در مزرعه به عنوان یک دانشگاه اجرا و نتیجه لازم حاصل شود.

رییس سازمان جهاد کشاورزی خوزستان اظهار کرد: اگر یک کشاورز یا
مدیر نسبت به برخی موارد ضروری بیتفاوت باشد باید مسئولیت آن را

بپذیرد و به خاطر کوتاهی در تولید در محکمه الهی پاسخگو باشد.

بر اساس این گزارش؛ وی بر ضرورت تجلیل از کشاورزان پیشرو تاکید
کرد و بیان کرد: همه اجزا باید همکاری لازم را داشته باشند تا
مملکتی پیروز و سربلند داشته باشیم. کشاورزان پیشرو، پلی میان
بخش تحقیقات و مزارع در خوزستان هستند و تولید بر مبنای علم در

دستور کار کشاورزان خوزستانی قرار گیرد.

در این مراسم حجت الاسلام والمسلمین عبدالامیر رجب پور مسئول حوزه
نمایندگی ولی فقیه در سازمان جهاد کشاورزی خوزستان نیز با بیان
اینکه در جهانبینی مسلمانان دو ساحت دنیوی و اخروی برای ما در
نظر گرفته شده است، اظهار کرد: همه مسلمانان باید در همه
فعالیتها و کارهای خود هر دو ساحت را به شکل مساوی و مطلوب در

نظر داشته باشند.

وی بر تاکید خداوند متعال بر مبحث زراعت و کشت و کار اشاره و
بیان کرد: در سازمان جهاد کشاورزی علاوه بر تلاشی که برای رشد
تولید و دستیابی به امنیت غذایی صورت می گیرد، نگاهی مکتبی،

معنوی و اخلاقی نیز به مباحث وجود دارد.

کشاورزان نمونه خوزستان تجلیل شدند
وزارت جهـاد کشـاورزی در ١۴٧ رشتـه بهرهبـرداران مختلـف را مـورد
ارزیابی قرار داده که این بهرهبرداران ابتدا در کمیته شهرستانی
شناسایی و سپس در کمیته استانی مورد ارزیابی قرار گرفته و در

نهایت در کمیته ملی انتخاب شدند.

استان خوزستان موفق شد در ٧٠ رشته دارای نمونه برتر شود و از این
تعداد در هشت رشته سیستم آبیاری بارانی، تسهیلگر زن روستایی،
شرکت تولید و فرآوری بذر گندم و جو، کلزای آبی اقلیم گرم و
معتدل، تولیدکننده گندم آبی اقلیم گرم و معتدل، صیاد ماهیان
تجاری، پرورش دهنده ماهیان گرمابی و تولیدکننده قارچ خوراکی به

عنوان نمونه ملی انتخاب شدند.

۱۰ نفر از کشاورزان خوزستانی در رتبه دوم و ١۵ نفر در رتبه سوم



در سطح ملی قرار گرفتند.

در این آیین از عبدالعلی پیرو، عبدالکریم چگنی، محسن امامی، حمزه
دریس پور، مجتبی آل کثیر، عبدالکریم عباسی، کریم چنانی و بهجت

حیاتی به عنوان کشاورزان نمونه ملی تجلیل شد.

سرویس خبری: کشاورزی

منبع: ایسنا

رئیس اتاق تبریز: تولید ثروت،
تنهـا راه نجـات اقتصـاد کشـور/
دولت باید به بخش خصوصی اعتماد

کند

نشست خبری هیئترئیسه اتاق بازرگانی تبریز با اصحاب رسانه استان
آذربایجانشرقی برگزار شد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، رئیس
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اتاق بازرگانی تبریز در این نشست بر ضرورت مصرف منابع استان
آذربایجانشرقی برای منافع استان تأکید کرد.

یونس ژائله با انتقاد از شرایط موجود و خروج عایدی و منافعِ
منابع استان گفت: منابع استان باید صرف استان شود.

وی افزود: اگر تمام منابع و نیروها حول محور اقتصاد متمرکز شود
نتایج خوبی خواهیم گرفت.

ژائله اظهار داشت: تبریز همواره محور اقتصاد کشور بوده است و
اتاق تبریز خوشبختانه توانسته است گامهای مؤثری برای ارتقاء
جایگاه تبریز در اقتصاد کشور بردارد، هرچند شرایط فعلی مورد
رضایت نیست ولی در تلاش هستیم تا مشکلات موجود را به حداقل رسانده

و سهم صادرات استان را در سال آینده افزایش دهیم.

وی ادامه داد: اقدامات درخور و قابل تأملی در اتاق انجام شده و
بهزودی شاهد خبرهای خوب و رشد بخش صنعت استان خواهیم بود.

ضرورت اجرایی شدن اصل ۴۴ قانون اساسی
رئیس اتاق تبریز بر توسعه مدیریت جهادی در استان به عنوان
راهکاری برای برونرفت از شرایط فعلی تأکید و ابراز امیدواری کرد:
دولت با اعتماد به بخش خصوصی و واگذاری مسئولیتها و بومیسازی
اقتصاد و تحقق اصل ۴۴ قانون اساسی، سبب شکوفایی اقتصاد کشور شود.

یونس ژائله تداوم شرایط موجود را زمینهساز افزایش معضلات و مشکلات
بخش اقتصاد دانست و با بیان اینکه حل ریشهای بسیاری از مشکلات
موجود، خارج از توان استان و منحصر به سیاستگذاریهای کلان است،
اظهار داشت: امیدواریم تصمیمات عاقلانه دولت سبب کاهش چالشها و

زمینهای برای ممانعت از ایجاد مشکلات جدید باشد.

تولیـد ثروت، تنهـا راه نجـات اقتصـاد
کشور

وی تنها راه عبور از بحران و نجات اقتصاد کشور را تولید ثروت
دانست و افزود: در بحث تولید ثروت دچار مشکل شدهایم و این امر

جامعه را دچار تنش کرده است.



رئیس اتاق تبریز افزود: مشکلات عدیده بخش تولید کشور نتیجه سالها
مدیریت بد در بخش دولتی بوده است، از سامانهبازیها بگیرید تا
وجود عدهای که بهجد در تلاشند تا مجموعههای دلسوز و فعال را نابود

کنند.

نقـش رسـانه در امیـدآفرینی بسـیار جـدی
است

وی بر همراهی و همدلی بخش رسانه و تشکلهای مردم نهاد و بخش صنعت
برای حل این مشکلات تأکید کرد و ادامه داد: باید برای نیل به این
هــدف مسائــل شخصــی را کنــار بگذاریــم و فــارغ از هرگــونه نگــاه
مغرضانهای، سبب امیدآفرینی در جامعه شویم. جامعه ایران با کمک
مردم میتواند بحرانهای اقتصادی که نتیجه تحریمهای ظالمانه است را

پشت سر بگذارد.

حمــایت از نخبگــان و اســتارتآپها از
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اولویتهای اتاق تبریز
رئیس اتاق تبریز اظهار داشت: اتاق تبریز مصمم به بهرهمندی از
توان و ظرفیتهای نخبگان و استارتآپها برای افزایش تولید و صادرات
است و مرکز شتاب تبریز با هدف حمایت از ایدهها در این مسیر شکل

گرفته است و بهزودی وارد فاز عملیاتی خواهد شد.

یونس ژائله با اشاره به توافقهای صورت گرفته با مراکز علمی و
مهارتی استان با هدف ارتقا مهارتها و تربیت نیروی متخصص برای بخش
صنعت و تولید، ادامه داد: استان در شرایط فعلی بهشدت نیازمند

نیروی متخصص است.

وی خاطرنشان کرد: اتاق تبریز با نگاهی جدی به احیاء مسئولیتهای
اجتماعی خود تلاش دارد تا بر توسعه اشتغالزایی بهعنوان راهکاری

مؤثر برای تولید ثروت و کاهش فقر متمرکز شود.

ژائله با اشاره به تنوع موجود در سبد صادراتی ایران، آن را نقطه
قوتی برای کاهش آسیب به بخش صادرات دانست و گفت: خوشبختانه شاهد

افزایش در تنوع سبد صادراتی و استقبال از کالاهای ایرانی هستیم.

رئیس اتاق بازرگانی تبریز از تلاشهای جدی برای افزایش نقش مؤثر
آذربایجان در حوزه صادرات خبر داد و بر نقش افزایش تعامل با دنیا

برای تحقق این هدف تأکید کرد.

وی با اشاره به توسعه کریدورهای تجاری همانند جلفا _ نخجوان گفت:
امیدواریم با این اتفاق خوب حجم ترافیک کاری مرز بازرگان کاهش

یافته و شرایط برای فعالیت تجار تسهیل شود.

وی در پاسخ به سؤالی مربوط به کارتهای بازرگانی که بهعنوان کارت
یکبار مصرف و اعتباری شناخته میشود، گفت: مسئله کارتهای بازرگانی
از دغدغههای جدی اتاق تبریز است و سختگیریهای لازم در این حوزه در
دستور کار قرار دارد، چرا که معتقدیم اهلیت برای فعالان اقتصادی
بسیار مهم است و این قانون باید توسط وزارت صمت اصلاح شود./اتاق

بازرگانی تبریز

سرویس خبری: صنعت غذا
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ــاران ــات چایک ــد مطالب ۹۰ درص
پرداخت شد

مدیراجرایی سندیکای چای گفت: ۹۰ درصد مطالبات چایکاران پرداخت شد
و تنها ۱۰ درصد باقی مانده که به مرور پس از فروش چای کارخانجات

واریز میشود.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از باشگاه خبرنگاران جوان؛ صادق حسنی از پرداخت ۹۰ درصد مطالبات
چایکاران خبر داد و گفت: دولت ۱۰۰ درصد قدرالسهم خود را پرداخت
کرده و تنها بخشی از قدرالسهم کارخانجات مانده که به مرور پس از

فروش چای کارخانه ها به حساب چایکاران واریز می شود.

او نـرخ کنـونی هرکیلـو چـای تجـاری بـرای صـادرات را ۳۰ تـا ۵۰
هزارتومان اعلام کرد و افزود: قیمت کنونی هرکیلو چای بهاره برای

مصرف کننده ۱۰۰ تا ۲۵۰ هزارتومان است.

حسنی درباره آخرین وضعیت واردات چای گفت: بنابر آمار گمرک در ۱۱
ماهه امسال ۳۸ هزارتن چای وارد و ۱۴ هزارتن چای صادر شده است.

مدیراجرایی سندیکای چای افزود: بنابر آمار در ۱۱ ماهه امسال ۴۶
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هزارتن قهوه وارد شده که در مقایسه با سال ۹۷، ۳۳۳ درصد رشد
داشته که علی القاعده مصرف چای کاهش پیدا می کند.

او مصرف سالانه چای کشور را ۶۰ تا ۷۰ هزارتن اعلام کرد و افزود: با
احتساب سرانه مصرف و میزان صادرات، حداکثر واردات چای از ۵۰

هزارتن در سال فراتر نخواهد رفت.

حسنی گفت: براساس آمار بیش از ۵ هزارهکتار باغات چای رها شده است
که در صورت استمرار سیاست حمایتی مناسب به چرخه تولید بازمی

گردد.

سرویس خبری: کشاورزی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوان

https://agrofoodnews.com/category/agriculture/

